
كاهش كيفيت فولاد تحويلي به خودروسازان 
موضوعي است كه خودروس�ازان ماه هاست 
از آن س�خن مي گوين�د و از اف�ت كيفي�ت 
ورق توليدكنن�دگان داخل�ي انتق�اد دارند، 
اما فولادي ها همچنان نس�بت ب�ه اين نقد ها 
بي تفاوت بودند ت�ا اينكه يك مقام مس�ئول 
در س�ازمان اس�تاندارد اخي�راً از اس�تفاده 
فولاده�اي قديم�ي در بدنه خودروه�ا پرده 
برداش�ته و مي گوي�د: »در گذش�ته ضخامت 
بدن�ه در پي�كان 0/88 ميل�ي مت�ر ب�ود، اما 
اكن�ون در خودرو ه�اي جديدت�ر مث�ل پژو، 
س�مند و محص�ولات س�ايپا مانن�د پراي�د 
و تيب�ا ب�ه 0/7 كاه�ش پي�دا كرده اس�ت.«

صنعت خودرو را مي توان از جمله مصرف كنندگان 
اصل��ي ف��ولاد ب��ه ش��مار آورد. فولادي ه��ا با 
تأكيد ب��ر اينكه تحوي��ل ورق به خودروس��ازان 
بنا به درخواس��ت خودش��ان اس��ت مي گويند: 
خودروس��ازان ما متناس��ب با دنيا جلو نرفتند و 
هنوز در حال اس��تفاده از ورق هايي هستيم كه 
س��اليان قبل كياموتورز، بنز، ش��ورولت يا ساير 
برندها اس��تفاده مي كردند. حتي اگ��ر ما نورود 
گرم 2 را نيز داش��تيم باز خودروسازان به سمت 
استفاده از اين نوع ورق ها نمی رفتند كه بخواهند 
مورد استفاده قرار دهند. زماني كه رنو و پژو بعد 
از تحريم ها به ايران آمدند اين ورق هايي را كه در 
ايران استفاده مي شد به هيچ وجه براي صادرات 
تأييد نمي كردند. گفته شد اگر قرار است صادرات 
اين خودروها را داشته باش��يم ورق ها حتماً بايد 
گالوانيزه باش��ند، اما در مقابل خودروس��ازان از 
افت كيفيت ورق هاي تحويل��ي خبر مي دهند و 
از دستگاه هاي نظارتي مي خواهند موضوع افت 
كيفيت را پيگيري كنند. در ميان اين كشمكش ها 

سازمان استاندارد كه تلاش مي كرد در خارج از 
گود فقط نظاره گر باش��د اخيراً نس��بت به افت 
كيفيت خودرو و اف��ت قطعات و بدنه آن واكنش 

نشان داده است. 
مسئول استاندارد و كيفيت انجمن توليدكنندگان 
فولاد در حاش��يه بازديد از هفدهمين نمايشگاه 
قطع��ات و ل��وازم مجموعه ه��اي خودرويي در 
گفت وگوي اختصاصي با صدا و س��يما با اش��اره 
به اينكه در بدنه خودرو ها همچنان از فولاد هاي 
قديمي استفاده مي شود،مي گويد: »اگر بخواهيم 
فولاد به روز دني��ا را براي خودروس��ازان توليد 
كنيم، ضعف داريم، ضم��ن اينكه از ميزان توليد 
فولادساز خواهد كاست، به طوري كه از توليد ۷ 
ميليون تني فولاد مباركه، درصد قابل ملاحظه اي 
از توليد كم مي شود، البته ورقي كه اكنون استفاده 

مي شود غير استاندارد نيست.« 
باقري مي افزايد: »به دنبال افزايش استحكام بدنه 
خودرو هس��تيم كه راه آن تنها از طريق افزايش 
ضخامت بدنه خودرو ميسر نمي شود بلكه نوع و 
جنس فولاد مصرفي نيز مؤثر است. بر اساس يكي 
از طرح هاي تعريف شده ۱۰ ساله در سايپا، يكي 
از اهداف اين بود كه تا سال ۱۴۰۰، به تدريج نوع 
فولاد مصرفي تغيير پيدا كند و به جاي فولاد فوق 
كششي از فولاد پراس��تحكام كم آلياژ كه اكنون 
در خودرو هاي به روز جهان اس��تفاده مي شود، 

استفاده كنند.« 
وي تأكيد مي كن��د: »در س��ال ۱۹۹۴ ميلادي 
كنسرس��يومي )مجموعه( از ۳۵ كشور جهان با 
هدف استفاده از ورق هاي فولادي در بدنه خودرو 
تشكيل شد كه اين كار كاهش وزن بدنه خودرو 
و به دنبال آن كاهش مصرف س��وخت و كاهش 
آلاينده ها را به دنبال داشت. آنچه در مورد فولاد 

مورد استفاده در صنعت خودرو مطرح مي شود، 
بحث مرب��وط به ضخامت بدنه خودروس��ت؛ در 
گذش��ته ضخامت بدنه در پيكان ۰/88ميلي متر 
بود، اما اكنون در خودرو هاي جديدتر مثل پژو، 
سمند و محصولات سايپا مانند پرايد و تيبا به ۰/۷  

كاهش پيدا كرده است.«
  س�هم 40 درص�دي قطع�ات بي كيفيت 

در بازار قطعه 
از افت كيفيت ورق استفاده شده در بدنه خودرو 
كه بگذريم قطعات استفاده شده در توليد خودرو 
نيز از كيفي��ت لازم برخ��وردار نيس��تند. گفته 
مي ش��ود ۷۰ درصد كيفيت خ��ودرو مربوط به 
كيفيت قطعه مي ش��ود و ۳۰ درص��د مربوط به 
مونتاژ و خودروس��ازي. وزير صمت معتقد است: 
»اينكه كيفيت قطعه پايين باش��د به روابط بين 
خودروسازان و قطعه سازان برمي گردد، چراكه 
اين روابط به خوبي تنظيم نش��ده اس��ت و پول 
قطعه س��از در زمان مناس��ب داده نمي شود و با 
تأخير داده مي ش��ود و گاهي مبال��غ و قيمت ها 
به درستي تعيين نمي ش��ود و قطعه ساز كيفيت 
را پايي��ن مي آورد. خودروس��از ك��ه در موضوع 
نقدينگي دچار مش��كل اس��ت و در واردات هم 
مش��كل دارد، قطع��ه را مي پذي��رد و در خودرو 

استفاده مي كند.«
س��يدرضا فاطمي امين مي گويد: »اين وضعيتي 
است كه خودروسازي در آن قرار گرفته كه باعث 
شده است هم نارضايتي بين مردم ايجاد شود و 
هم ما به عنوان وزارت صمت كه متولي اين بخش 
هستيم دچار چالش هايي باشيم و بايد قطعاً در 
اين زمينه كارهايي انجام دهي��م. اينكه كيفيت 

خودروها پايين است مورد تأييد ما هم است.«
وزي��ر صم��ت ب��ا برش��مردن راهكارهاي��ی كه 

خودروس��ازان و قطعه س��ازان به عنوان عوامل 
زنجيره بايد آن را انجام دهند، مي افزايد: »اولين 
مورد اصلاح قراردادهاي بين شركت هاس��ت كه 
اين موضوع جاي كار و اص��لاح دارد و تأثير قابل 
توجهي مي تواند بر كيفيت داشته باشد. دومين 
مورد بحث پرداخت ها و تحويل قطعات اس��ت، 
بعضي قطع��ات به طور مش��خص كيفيت نازلي 
دارد، بايد خودروس��ازان و قطعه س��ازان آن را 
به طور مش��خص اصلاح كنند. نكته بسيار مهم 
يكپارچه سازي سامانه هاي مديريت كيفيت در 
زنجيره خودروس��ت كه از الزامات خودروسازان 
و قطعه سازان بايد باش��د. موضوع ديگر خدمات 
پس از فروش است، بعضاً مش��اهده مي شود در 
خدمات پس از فروش كارهايي انجام مي شود كه 
هزينه هاي كيفيت را ممكن است افزايش دهد.«
  در مسير تفكيك توليدكنندگان قطعات 

باكيفيت  از بي كيفيت هستيم
وزير صمت در حاشيه بازديد از نمايشگاه قطعات 
و ل��وازم مجموعه ه��اي خودروي��ي در خصوص 
اقدامات اين وزارتخانه در مقابل قطعات تقلبي و 
بي كيفيت خودرو مي گويد: »تا اوايل امسال ۳۰ 
درصد از قطعات خودرو تقلبي و قاچاق بود. اين 
مسئله بسيار خطرناك بود كه كار بسيار مهمي 
آغاز شد و تا به امروز بيش از ۳۰۰ ميليون قطعه  
خودرو شناسه رهگيري دريافت كردند كه با يك 
كد دس��توري مي توان فهميد ك��ه قطعه اصالت 
دارد يا نه. اين اولين گام و مهم ترين زيرس��اخت 
براي اينكه بتوانيم بازار قطعات اصالت را كنترل 
كنيم بود تا در نهايت وقتی قطعات توليد شدند 
بتوانيم توليدكنندگان��ي را كه قطعات با كيفيت 
تولي��د مي كنن��د از آن دس��ته توليدكنندگاني 
 ك��ه قطع��ات بي كيفي��ت تولي��د مي كنن��د، 

تفكيك كنيم.«
 فاطمي امين با اشاره به بحث كيفيت خودرو هاي 
توليد داخل مي افزايد: »تغيير و تحول در كيفيت 
به تدريج آشكار مي شود. خوش��بختانه صنعت 
خودروی ايران به لحاظ توليد در يك سال گذشته 
به پايداري رسيده كه اين موضوع بسيار اهميت 
دارد و ما بايد تلاش كنيم تا بتوانيم برنامه اي را كه 
براي توليد تنظيم كرده ايم به پايداري برس��انيم 
و آن را ادام��ه دهيم. كيفيت محص��ولات نيز به 
رضايت مشتري برمي گردد كه در اين خصوص 
پروژه هاي زيادي آغاز شده است. ما از قطعه سازان 
انتظار بيشتري داريم، چراكه حداقل تا ۷۰ درصد 

كيفيت خودرو به قطعه برمي گردد.«
وي با اشاره به ناتمام بودن پروژه ها ابراز اميدواري 
می  كند ت��ا پايان امس��ال خبر ه��اي خوبي در 
خصوص افزاي��ش كيفيت خودرو ها بش��نويم و 
تأكيد مي كند: »شاخصي وجود دارد كه در ۱۰۰ 
روز اول كه خودرو تحويل داده مي ش��ود نشان 
مي دهد چند خودرو براي خدمات پس از فروش 
برمي گردند كه اي��ن آمار به ط��ور قابل توجهي 

كاهش پيدا كرده است.«
وي از جمع بندي نهايي در م��ورد ۵۵ كالا براي 
صدور كد رهگيري تاكنون خبر داده و مي افزايد: 
»اين كالا ها را به مردم اطلاع رساني مي كنيم كه 
حتماً هنگام خريد به اصال��ت و كدرهگيري آن 

توجه كنند.«
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بدنهخودروهاازفولادهايقديميساختهميشود
 مسئول استاندارد و كيفيت انجمن توليدكنندگان فولاد: در گذشته ضخامت بدنه در پيكان 0/88 ميلي متر بود 

اما اكنون در خودرو هاي جديدتر مثل پژو، سمند و محصولات سايپا مانند پرايد و تيبا به 0/7كاهش پيدا كرده است
رشداقتصادي8درصدي

نيازمند۲۳۰۰هزارميلياردتومانسرمايه
وزير تعاون: با فعال شدن ظرفيت هاي خالي شهرك هاي 

صنعتي مي توان به رشد 8 درصدي در اقتصاد دست يافت 

بر اساس لايحه پيشنهادي برنامه پنج س�اله ششم توسعه، هدف 
دولت دس�تيابي به رش�د اقتصادي 8درصد در پايان برنامه است. 
به گفته صاحبنظران تلاش دولت گذش�ته به ط�ور عمده معطوف 
به برقراري ثبات اقتصادي و كاهش آثار منفي ناش�ي از تكانه هاي 
بيروني بوده اس�ت. تحريم ه�اي بين الملل�ي و متعاقب آن جهش 
نرخ ارز، افزايش قابل  توجه نرخ تورم و انقباض كم س�ابقه س�طح 
فعاليت ه�اي اقتصادي موجب ش�د مس�ئولان اقتص�ادي بخش 
قابل توجهي از توج�ه خود را معطوف به برطرف كردن آثار ناش�ي 
از اين تكانه ها كنند. وزير تعاون معتقد اس�ت رس�يدن به رش�د 
اقتصادي 8درص�دي در پايان س�ال جاري در كش�ور ب�ه 2 هزار 
و ۳00 ت�ا 2 ه�زار و 400 ه�زار ميليارد تومان س�رمايه ني�از دارد. 
به گزارش خبرگزاري صدا و سيما، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: 
براساس آن چه اعلام شده است رسيدن به رشد اقتصادي 8درصدي در 
پايان سال جاري در كشور به 2 هزار و ۳۰۰ تا 2 هزار و ۴۰۰ هزار ميليارد 
تومان سرمايه نياز دارد كه اگر از ظرفيت هاي موجود اشتغال مغفول در 
كشور استفاده كنيم اين ميزان تقريباً به يك چهارم تقليل پيدا مي كند. 
صولت مرتضوي ظهر پنج شنبه در نشس��ت سراسري زيست بوم ملي 
اشتغال در مشهد به ظرفيت هاي خالي واحد هاي توليدي تعطيل يا نيمه 
تعطيل در چندين استان كشور اشاره كرد و افزود: بايد از ظرفيت هاي 
خالي شهرك هاي صنعتي كه گاه صاحبانشان، صنايع و زيرساخت هاي 
اوليه و ماشين آلات آن را تأمين كرده اند، اما يا به دليل عدم به كارگيري 
دانش يا مشكلات مالي آن را تعطيل گذاشته اند به شكل مطلوب استفاده 

كرد تا به بهره وري و رشد 8درصدي در اقتصاد كشور دست يافت. 
وي با اش��اره به وجود برخي مجهولات در ارائه آمار اش��تغال ادامه داد: 
جمعيت فعال كشور 2۶ ميليون نفر اس��ت كه در بخش هاي مختلف 
مشغول به كار هستند، اما برخي مشاغل در س��امانه ثبت نشده است 
و از سوي ديگر مطلوب نيست كه تعاريف متعددي از فرصت شغلي يا 
اشتغال پايدار در كشور وجود داشته باشد و بايد سامانه اي تعريف شود 
تا ديگر روايت هاي مختلف از اشتغال و فرصت هاي شغلي نداشته باشيم 
و بتوان با دريافت كد ملي فرد، بيكار يا شاغل بودن وي را تعيين كرد كه 
بس��تر لازم براي اين بخش وجود دارد و بايد از آن براي ساماندهي اين 

بخش بهره گرفت. 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي خطاب به معاونان اشتغال و كارآفريني 
ادارات كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: مأموريت ويژه شما اشتغال 
و ايجاد كار است، اشتغال نه براي شاغل شدن بلكه براي توليد بايد باشد 
و اگر ميزان اشتغال در كشور افزايش پيدا كند، اما متوازن با آن ميزان 
بهره وري و توليد افزايش نيابد مانند آب در هاون كوبيدن اس��ت و بايد 

حتماً به اين موضوع توجه كرد. 
مرتضوي اف��زود: مقدمه اش��تغالزايي، آم��وزش و دانش اس��ت، بايد 
مجموعه هاي ذيل وزارت كار با هم يكي ش��وند ت��ا آموزش ها )فني و 
حرفه اي( متناس��ب با نياز ارائه ش��ود، اما امروز آم��وزش ما مبتني بر 
نيازسنجي نيست بلكه مبتني بر پر كردن كرسي هاست و براي كشور 

توليد دانش و آموزش نمي كنيم. 
وي ادامه داد: در س��ازمان فني و حرفه اي بايد متناسب با نياز جامعه و 
بهره وري، رشته ها تعريف و آموزش ها ارائه شود و به هر سه نوع آموزش 

يعني دانشگاهي، خانگي يا استاد – شاگردي توجه كرد. 
وي با اشاره به ارائه برخي گلايه ها از دريافتي ها و عدم رعايت عدالت در 
پرداخت ها كه از سوي كارمندان ادارات كل تعاون استان ها اعلام شده 
بود، گفت: ساماندهي پرداختي ها در دستور كار دولت است و لايحه اي 
در اين زمينه داده تا گشايشي در اين زمينه ايجاد شود، سازمان امور 
اداري و استخدامي كش��ور نيز تصميماتي براي همسان سازي ها در 
پايه هاي حقوقي اتخاذ كرده كه اميدوارم اجرايي و مشكلات كارمندان 

حل شود. 
طلاي بانوان، سرمايه راكدي است كه بايد به كار گرفته شود

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: براي تأمين منابع نيز بايد آموزش 
و دانش و انگيزه به هم پيوند بخورد تا منابع به دست آيد، اگر فرد داراي 
اشتغال خُرد، دانش داشته باشد قادر باشد كه منابعش را تا حدي تأمين 
كند تا در كنار تسهيلات قرض الحسنه و سرمايه هاي خانگي به كمكش 

بيايد. 
مرتضوي افزود: اگر طلاي انبار شده بانوان در كشور ما تبديل به منابع 
ريالي شود هيچ متقاضي دريافت تسهيلات در نوبت كار قرار نمي گيرد 
و اين طلا هاي بانوان منابع و س��رمايه هاي راكدي هس��تند كه از آنها 

استفاده نمي شود. 
وی ادامه داد: در حوزه تأمين منابع براي ايجاد اش��تغال، تبصره ۱۶ و 
تبصره ۱8 قانون بودجه و س��اير منابع بانكي در استخدام هم مسكن و 
هم اشتغال قرار مي گيرد، پارس��ال منابع خوبي در سه بخش مزبور به 
حوزه هاي اشتغال و مسكن تزريق شد، اما امسال در تأمين منابع تبصره 
۱8 قدري با مشكل مواجه هستيم، با اين حال رئيس جمهور دستوري 
داده كه اگر اجازه رهبري هم گرفته شود، مي توان اميدوار بود تا پايان 
سال هم در حوزه اش��تغال و هم در حوزه عمراني بتوان منابع جديدي 

جذب كرد. 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: اينكه منابع خُرد با منابع بانك ها 
تلفيق و صندوق هاي خانگي تبليغ و ترويج ش��ود حركت بسيار خوبي 
است كه بايد توسط ادارات تعاون كار و رفاه اجتماعي ترويج داده شود. 

مرتضوي همچنين توجه به ترويج فرهنگ وقف را براي توسعه اشتغال از 
ظرفيت هاي مغفول در كشور برشمرد و افزود: براي همه موضوعات، وقف 
و موقوفه داريم، اما اين موضوع در حوزه اشتغال و راه اندازي صندوق هاي 

قرض الحسنه بسيار كم است. 
 جريان نفاق و سلطنت طلب دم از زن، آزادي و زندگي مي زنند

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: جريان نفاق، سطلنت طلب و شبكه 
اينترنشنال )وابسته به عربس��تان( آمده اند و مي گويند »زن، زندگي، 
آزادي« در حالي كه همين چند سال قبل تازه در عربستان به زنان اجازه 
رانندگي دادند، اما سال هاست كه زنان ايراني گواهينامه دارند و رانندگي 

مي كنند و در انتخابات حق رأي دارند.
مرتضوي افزود: آنها شعار »زن، زندگي و آزادي« را براي زنان ما مطالبه 
مي كنند، در حالي كه نرخ دانش ورزي و انديشه ورزي زنان ايران پس از 
انقلاب با قبل از انقلاب به هيچ وجه قابل مقايسه نيست و ايران از بسياري 

از كشور هاي ديگر در اين زمينه پيشي گرفته است. 
وي گف��ت: يكي از بريده ش��دگان جريان نفاق اخي��راً نقل مي كرد كه 
سركرده زن گروهك منافقين مي گفت چرا زنانه حرف مي زني و حالا 

همين جريان نفاق آمده است و در حمايت از زنان فتنه به پا مي كند. 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: زنان ما افتخار اين مرز و بوم هستند 
و آزادترين و آزاده ترين زنان، زنان جمهوري اسلامي ايران هستند و آن 

بردگي هايي كه ديگران مطرح مي كنند استفاده ابزاري از زن است. 

زيانبنكدارانموادغذاييطييكماهاخير
رئي�س اتحادي�ه بنك�داران م�واد غذاي�ي ته�ران گف�ت از 
زمان ش�روع ناآرامي ها در كش�ور كس�به و بنكداران ب�ه اجبار 
واحده�اي خود را زودت�ر از موعد قبل�ي تعطيل�ي مي كردند، به 
همين دلي�ل ش�اهد زي�ان آنها ط�ي ي�ك م�اه اخي�ر بوده ايم. 
به گزارش نبض صنعت، رضا كنگري گف��ت: در حال حاضر با توجه به 
فراواني كالاهاي اساسي با كاهش قيمت اين محصولات در بازار روبه رو 
هستيم. طي چند ماه اخير شاهد كاهش قيمت برنج، شكر و روغن در 
بازار بوديم و اين كاهش قيمت با توجه به افزايش توليد در داخل كشور 

و افزايش واردات ادامه دار است. 
وي تأكيد كرد: از زمان شروع اغتشاشات و ناآرامي ها در كشور كسبه 
و بنكداران به اجبار واحده��اي خود را زودت��ر از موعد قبلي تعطيلي 
مي كردند، به همين دليل طبيعتاً ش��اهد زيان دهي آنها طي يك ماه 

اخير بوديم و اين امر مشكلاتي را براي آنها به وجود آورد. 
--------------------------------------------------
انتشاراوراقسكهبهارآزاديازهفتهآينده

رئيس كل بانك مركزي از انتشار اوراق س�كه بهار آزادي از هفته 
آينده خبر داد و تأكيد كرد از هفته آينده، سامانه برخط صرافي ها، 
با هدف تس�هيل ارائه خدمات به متقاضيان عملياتي خواهد شد. 
به گزارش بانك مركزي، دكتر علي صالح آبادي درخصوص انتشار اوراق 
سكه گفت: مرحله اول اين اوراق با سررسيد شش ماهه، در بورس منتشر 

خواهد شد و قيمت تسويه اوراق نيز قيمت روز سكه خواهد بود. 
وي افزود: اشخاص حقيقي و همچنين صندوق هاي سرمايه گذاري در 
طلا مي توانند به منظور تنوع بخشيدن به سبد سرمايه گذاري خود، در 
چارچوب ضوابط تعيين شده، اين اوراق را خريداري كنند. رئيس كل بانك 
مركزي از برنامه اين بانك براي ورود بخش خصوصي در ضرب و عرضه 
سكه بهار آزادي تحت نظارت بانك مركزي خبر داد و گفت: چارچوب اين 

طرح، در بانك مركزي در حال تدوين و نهايي سازي است. 
صالح آبادي همچنين گفت: از هفته آينده، س��امانه برخط صرافي ها، با 
هدف تسهيل ارائه خدمات به متقاضيان عملياتي خواهد شد. وي در ادامه، 
به موضوع ماليات سود سپرده هاي اشخاص حقوقي اشاره كرد و گفت: در 
جلسه روز گذشته با حضور معاون اول رئيس جمهور، وزير اقتصاد و رئيس 
سازمان برنامه و بودجه، مقرر شد با توجه به آثار اين مصوبه در افزايش هزينه 
تجهيز منابع و سود سپرده ها در شبكه بانكي، لايحه پيشنهادي  دولت مبني 

بر اصلاح اين قانون با همكاري مجلس به طور ويژه پيگيري شود. 
--------------------------------------------------

تعيينتكليفسهامعدالتمتوفيان
درمرحلهپاياني

عضو ش�وراي عالي ب�ورس با بيان اينك�ه وراث بايد درخواس�ت 
خود را اع�لام كنند و برگ�ه انحصار وراث�ت را در اختيار داش�ته 
باش�ند، گفت: اقدام�ات مربوط ب�ه تعيين تكليف س�هام عدالت 
متوفي�ان ب�ه س�رعت در ح�ال انجام اس�ت ام�ا تعيي�ن دقيق 
زم�ان اجرايي ش�دن ط�رح مدنظ�ر اصلًا كار س�اده اي نيس�ت. 
بيش از دو سال اس��ت كه س��ازمان بورس وعده تعيين تكليف سهام 
عدالت متوفيان را مي دهد، اما همچنان اين موضوع در ابهام است. اين 
بار موضوع به دفاتر خدمات الكترونيك قضايي پاس داده ش��ده است؛ 

دفاتري كه هنوز ابلاغي در اين خصوص دريافت نكرده اند. 
حميدرضا دانش كاظمي، در گفت وگو با ايرنا به آخرين وضعيت تعيين 
تكليف وراث سهام عدالت اشاره كرد و افزود: در آخرين جلسه شوراي 
عالي بورس كه در نخستين روزهاي مهرماه برگزار شد، مصوبه تعيين 

تكليف متوفيان سهام عدالت صادر شد. 
وي به وجود موارد متعدد در زمينه تعيين تكليف سهام عدالت متوفيان 
تأكيد كرد و گفت: وراث بايد درخواس��ت خود را اع��لام كنند و برگه 

انحصار وراثت را در اختيار داشته باشند. 
دانش كاظمي به معضل موجود در زمينه سهام عدالت متوفيان اشاره كرد 
و ادامه داد: فرآيند سهام عدالت متوفيان از سال ها قبل بلاتكليف مانده و 

مشكل اصلي اين است كه حتي شايد وراث هم فوت كرده باشند. 
عضو شوراي عالي بورس به ديگر مشكل حاكم در مسير سهام عدالت 
متوفيان اشاره كرد و اظهار داشت: در ايران با اديان و مذاهب مختلفي 
روبه رو هس��تيم و اينگونه نيس��ت كه رفتار وراثتي كشور در خصوص 

مذهب شيعه با فرد مسيحي و زرتشتي يكسان باشد. 
وي ادامه داد: اينكه چگونه بتوانيم س��هام عدالت و سود اين سهام را به 
دست وارث اصلي برسانيم، خود داراي فرآيند حقوقي است كه بايد آنها 
را طي كنيم.  از سوي ديگر طبق دستور رهبر معظم به قوه قضائيه، نبايد 
هزينه ويژه اي براي امور سهام عدالت از سوي سهامداران پرداخت شود. 
عضو ش��وراي عالي بورس تأكيد كرد: پس از تصميمات اتخاذ ش��ده 
از س��وي ش��وراي عالي بورس در نهايت مصوب ش��د دفاتر خدمات 
الكترونيك قضايي امكاني را فراهم كند كه سهامداران بتوانند از طريق 
برگه انحصار وراثت، فرمي را به صورت رايگان از طريق سامانه اي كه به 

شركت سپرده گذاري مركزي متصل است، پر كنند. 
وي اعلام كرد: با توجه به چنين اقدامي، وراث متوفيان سهام عدالت و 

نيز سهامي كه بايد به آنها اختصاص يابد، مشخص است. 
دانش كاظمي گفت: دفاتر خدمات الكترونيك قضايي بايد به گونه اي 
اين امر را پياده سازي كنند كه شركت سپرده گذاري مركزي بتواند آن 

را بررسي كند و اقدامات لازم را انجام دهد. 
اين عضو شوراي عالي بورس ادامه داد: از سود سهام سال هاي گذشته 
فرد متوفي كه در شركت سپرده گذاري مركزي قرار دارد، هزينه انتقال 
به مبلغ كمتر از ۶۰ هزار تومان كسر مي شود و باقي منابع همراه سهام 

و سودها به وراث منتقل خواهد شد. 
وي گفت: اين مصوبه در شوراي عالي بورس تصويب و در اختيار قوه قضائيه 

و شركت سپرده گذاري مركزي داده شد تا اين فضا عملياتي شود. 
دانش كاظمي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه اين مصوبه از چه زماني به 
مرحله اجرا مي رسد، گفت: اقدامات مربوط به اين طرح به سرعت در حال 

انجام است اما تعيين دقيق زمان اجراي آن اصلًا كار ساده اي نيست. 
اين عضو ش��وراي عالي بورس تأكيد كرد: وراث بايد به دفاتر خدمات 
الكترونيك قضايي مراجعه كنند و آنجا تقاضاي دريافت سهام داشته 
باشند، پس از آن شركت سپرده گذاري به صورت خودكار سود و اصل 

سهام را در اختيار وراث قرار مي دهد. 

ثارالله انگوتی|  تسنيم

اداره كل فرودگاه هـاي اسـتان خراسـان 
رضوي در نظر دارد بر اساس قانون برگزاري 
مناقصات، مناقصه خريد يك دستگاه روف تاپ پكيج 
(پكيج يونيت هوايي) 75 تن (فراخوان مناقصه عمومي 
يك مرحله اي با ارزيابي كيفي فشـرده) به شـماره 
نياز سـتاد 2001001578000010 را از طريق 

سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. 
كليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد 
مناقصه گران و بازگشـايي پاكت هـا از طريق درگاه سـامانه تداركات 
الكترونيكي دولت (ستاد) به آدرس www. seradiran.ir انجام خواهد 
شـد و لازم اسـت مناقصه گران در صور ت عدم عضويت قبلي، مراحل 
ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت 
شركت در مناقصه محقق سازند. شركت ها مي بايست داراي توانمندي 

و سوابق كاري اجراشده مشابه در خصوص موضوع مناقصه باشند. 
1- تاريخ انتشار مناقصه در سامانه مورخ 1401/08/14 مي باشد. 

2- مهلت زماني دريافت اسـناد مناقصه از سـايت سـاعت 9:00 مورخ 

 1401/08/21
3- مهلـت زماني ارسـال پيشـنهادات تـا سـاعت 14 روز دوشـنبه 

 1401/09/07
4- زمان بازگشايي پاكت  ها ساعت 10 روز سه شنبه مورخ 1401/09/08 
  جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت 
«الف» با شماره و آدرس ذيل تماس حاصل گردد. شايان ذكر است بازديد 
الزامي و بازه بازديد از تاريخ 1401/08/21 با هماهنگي قبلي با شـماره 

33108800 مي باشد. 
  آدرس محل تحويل پاكات الف: دبيرخانه فرودگاه بين المللي شهيد 
هاشمي نژاد مشـهد روبه روي ترمينال خارجي جنب ساختمان اداري 

شماره 2 
  شماره تماس: 7- 051-33400001

  اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه: 
مركز سامانه 27313131

  دفتر ثبت نام: 88969737 – 85193768
شناسه آگهى: 1405031

آگهى فراخوان پيمانكاران

م.الف:7870

»س�امانه يكپارچه تخصيص خ�ودرو به هدف 
خود رس�يد.« اين ادعايي اس�ت ك�ه عبدالله 
توكلي لاهيجان�ي، سرپرس�ت دفت�ر صنايع 
خ�ودرو وزارت صمت، اخي�راً مطرح ك�رد. با 
اين حال، باب�ك صدرايي، كارش�ناس صنعت 
خودرو با اش�اره به س�ركوب قيمتي در بورس 
كالا گف�ت: س�امانه ن�ه تنه�ا به ه�دف خود 
نرس�يد، بلكه موجب افزايش قيمت هم ش�د. 
به گزارش نبض صنعت، عبدالله توكلي لاهيجاني، 
سرپرس��ت دفتر صناي��ع خ��ودرو وزارت صمت، 
اخيراً اع��لام كرد: در س��امانه يكپارچه تخصيص 
خودرو افراد مي توانستند در قرعه كشي يك خودرو 
شركت كنند و در اين صورت، خودروها به دست 
مصرف كننده واقعي مي رس��يد. در نتيجه پس از 
دو دوره قرعه كشي در اين سامانه، ديگر نيازي به 
عرضه خودرو در اين بستر نبود. در رابطه با صحت 
اين ادعاه��ا گفت و گوی نبض صنع��ت را با بابك 

صدرايي، كارشناس صنعت خودرو  بخوانيد.
ه�دف س�امانه يكپارچه تخصي�ص خودرو 

چه بود؟
هدفي كه براي عرضه خودرو در سامانه يكپارچه از 
طرف وزارت صمت تعريف شد اين بود كه خودرو به 
دست مصرف كننده اصلي برسد و دست دلالان در 
اين حوزه كوتاه شود تا اختلاف قيمت خودرو بين 
بازار و كارخانه، به كمترين فاصله ممكن برسد. اما با 
نگاهي اجمالي مي توان مشاهده كرد كه اين سامانه 
نه تنها به هدف خ��ود در اين مدت نرس��يد، بلكه 

خودروها با افزايش قيمت هم مواجه شدند. 
دول�ت تا چ�ه زمان�ي مي تواند ب�ا اين 

روش ها بازار را سركوب كند؟
عرضه خودرو در بورس كالا، تخصيص خودرو در 

سامانه يكپارچه تخصيص خودرو و قيمت گذاري 
دس��توري ازجمله روش هايي اس��ت ك��ه دولت 
براي سركوب بازار اس��تفاده مي كند تا از افزايش 
قيمت ها جلوگيري كند، اما از نظر علمي، اجراي 
اين طرح ها موفقيت آميز نبوده و مشخص نيست 
كه وزارت صمت با چ��ه معياري اعلام مي كند كه 
طرح هاي پيش��نهادي با چنين سرعتي به هدف 

خود رسيده اند. 
اما بايد توجه داشت كه اين اقدامات تنها به عنوان 
مُس��كن براي بازار عمل مي كند و جلوي افزايش 
قيم��ت در كوتاه مدت را مي گيرد، ام��ا در نهايت، 

مشكل اصلي را برطرف نمي كند. 
براي طراحي سامانه يكپارچه تخصيص 
خودرو چقدر هزينه ش�ده اس�ت؟ آيا 
طرح هاي كوتاه مدت ارزش اين هزينه ها 

را دارد؟
مشخص نيست برگزاري چنين طرح هايي به طور 
دقيق چقدر هزينه دارد و مسئولان بايد پاسخگوي 

اين مسئله باشند. 
نكته مورد توجه اين است كه هزينه هاي هنگفتي 
كه براي اجراي اين طرح ها اختصاص داده مي شود، 
در نهايت هم تا س��ه الي چهار ماه جوابگوی بازار 
اس��ت و نمي توان آنها را به ص��ورت بلندمدت به 

كار گرفت. 
آي�ا وزارت صم�ت مي توانس�ت طرح 
ديگري را جايگزي�ن عرضه خودرو در 
سامانه يكپارچه تخصيص خودرو كند؟

در مرحله اول بايد مسئله را در سطح كلان بررسي و 
پيش بيني كرد كه دولت و وزارت صمت چه راه  حل 
جايگزيني براي رفع مشكلات بازار مي توانند به كار 
بگيرند. راه حل اساسي، س��اده ترين اصل اقتصاد، 

يعني به تعادل رسيدن عرضه و تقاضاست. تا زماني 
كه دولت و وزارت صمت نتوانند اين دو عامل مهم 
بازار را به تعادل برس��انند، اج��راي اين طرح هاي 
پيشنهادي هيچ تغييري در روند بازار و قيمت ها 

ايجاد نمي كند. 
اما حالا شرايط نامساعد اقتصادي، تقاضاي كاذب را 
در بازارها افزايش داده و مردم براي سرمايه گذاري 
روانه بازارهايي همچون خودرو ش��ده اند. سامانه 
يكپارچه تخصيص خودرو كاربردي در اين ميان 
نداش��ت، جز س��ركوب تقاضا و بازار همچنان با 
كمبود عرضه و در آخر هم با افزايش قيمت مواجه 

شده است. 

تقاضاي واقعي بازار چقدر است؟
 بر هم خوردن پارامترهاي اقتصادي كشور باعث 
شده كه نتوان تشخيص داد در حال حاضر بازار به 
چه ميزان متقاضي واقعي و كاذب دارد. البته عامل 
ديگري كه تشخيص اين مسئله را دشوار مي كند، 
اخبار سياسي است كه در كشور منتشر مي شود. 
هنگامي كه خبر از عدم توافق در مذاكرات برجام به 
گوش مي رسد و تحريم هاي جديدي نيز عليه ايران 
اعمال مي شود، سيگنال هاي افزايش قيمت به بازار 
مخابره مي شود. مردم هم براي حفظ ارزش پول، 
س��رمايه خود را روانه بازارها مي كنند و با افزايش 

تقاضا، قيمت ها هم افزايش مي يابد. 
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